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سرویس سیاسی-
روزنامه ســازندگی در گزارش تیتر 1 خود با عنوان »کدام ترکمنچای؟« به نقل از سعید لیلاز، اقتصاددان 
نوشت »آمریکا به دلیل فاصله جغرافیایی با ایران و اینکه به طور دائم از سلاح تحریم، حتی علیه نزدیک ترین 
متحدانش اســتفاده می کند، شــریک اقتصادی قابل اعتمادی برای ایران نیست. اروپا هم در منطقه خود هنوز 
به اتحاد و استقلال نرسیده و متاثر از آمریکاست و بنابراین روابط تجاری بلندمدت با آن شکننده است.« لیلاز 
گفت: »توافق با چین باعث می شود آمریکا از سیاست های یکجانبه خود دست بردارد و به گفت و گوی عادلانه 

و شرافتمندانه با ایران تن دهد.«
وی افزود: »توافق همکاری با چین نشان می دهد ایران بنا ندارد در هیئت حاکم در آمریکا بین دموکرات 
و جمهوریخواه تفاوتی قائل شود. این یک اشتباه بزرگ است اگر فکر کنیم دموکرات ها برای ایران از جمهوری 
خواهان بهترند.« لیلاز گفت: »دوستانی که توافق همکاری ایران و چین را به ترکمنچای تشبیه می کنند و من 
احتمال می دهم که تاکنون ترکمنچای را خوانده اند می گویم که این توافق از تکرار ترکمنچای جلوگیری می کند.«

لازم به ذکر اســت مدعیان اصلاحات وقتی می خواستند جنازه برجام را بزک کنند، می گفتند دموکرات ها 
از جمهوری خواهان بهترند و برای احیای برجام باید منتظر روی کار آمدن آنها در آمریکا بود.
تا با دنیا گفت وگو نکنیم،مشکلات اقتصادی مرتفع نمی شود!

روزنامه آرمان در مطلبی نوشت: »مسائل اقتصادي ما ناشي از مسائل سیاسي و مسائل سیاسي هم منبعث 
از رویکردهاي کلان سیاسي دیپلماسي است. تا با دنیا گفت وگو نکنیم، مشکل سیاسي ما کامل حل نمي شود و 
به تبع آن مشکل اقتصادي مرتفع نمي شود. بر فرض اینکه چین در ایران سرمایه گذاري کند که سرمایه گذاري 
یک کشــور خارجي خوب اســت اما موقعي در ایران به خوبي کار مي کند که شــرکت هاي رقیب از کشورهاي 

فرانسه و آلمان و انگلیس و... هم در ایران فعال باشند«.
کارشناســان و صاحبنظران اقتصادی تاکید دارند که 70 الی 80 درصد ریشــه مشکلات، سوءمدیریت در 
دولت است و حداکثر 20 الی 30 درصد مشکلات ناشی از تحریم هاست. با این حال طیف مدعی اصلاحات با 
کمرنــگ کــردن نقش دولت در ایجاد وضع موجود، قصور و تقصیرهای خود در قوه مجریه را به گردن دیگران 
می اندازد. با اینکه تجربه پرهزینه و خسارت بار برجام- از جمله افزایش قیمت دلار تا 25 هزارتومان- در مقابل 
دیدگان افکارعمومی قرار دارد، با این حال مدعیان اصلاحات همچنان معیشــت مردم را به نشست و برخاست 

با مقامات آمریکایی و تروئیکای اروپایی گره می زنند. 
در سال های گذشته شرکت های اروپایی از جمله توتال، رنو و پژو در ایران بدعهدی کرده و با بجای گذاشتن 
خسارت، قرارداد را یکطرفه فسخ کرده اند. حالا مدعیان اصلاحات در شرایطی که سند همکاری 25 ساله ایران 
و چین در حال تنظیم است، باز هم پیشنهاد خسارت بار حضور شرکت های بدعهد اروپایی را مطرح می کنند. 

قبلا ریشه مشکلات سوءمدیریت اکنون؛ تحریم!
روزنامه ایران دیروز گفت وگویی را با اکبر ترکان، دبیر پیشــین شورای هماهنگی مناطق آزاد منتشر کرد. 
وی مدعی است: »اگر مسئله تحریم ها را در معادله مشکلات امروز نادیده بگیریم، ارزیابی صد درصد غلطی از 
وضع موجود خواهیم داشت. گواه آن هم وضعیت سه سال ۹۴، ۹5 و ۹۶ است که آمریکا زیر برجام نزده بود. 
وقتی نمی توانیم نفت بفروشیم، وقتی پول کالای فروخته شده خودمان را نمی توانیم بگیریم؛، وقتی نمی توانیم 
بسیاری از کالاها، مواد اولیه و خدمات را بخریم یا اگر به صورت محدود می خریم باید درصد زیادی بیشتر از 
بقیه پول بدهیم، مشــخص اســت که روی اقتصاد تاثیر می گذارد.... اینها باز خودش باعث کاهش درآمد دولت 
می شــود. اینکه اینها را نادیده بگیریم و بگوییم هر چه مشــکل هست به تصمیمات داخلی دولت بر می گردد، 

شناخت غلط از مسائل است.«
وقتی که در دولت پیش از روحانی و بدون برجام، روزانه 1/5 میلیون بشکه نفت به فروش می رفت، مدعیان 
اصلاحات و اعتدال، ریشــه مشــکلات را در سوءمدیریت اعلام می کردند اما در شرایط فعلی که با وجود تداوم 
انجام برخی تعهدات برجامی، فروش نفت به شدت کاهش یافته است، نظر همین طیف 180 درجه می چرخد 
و علت اصلی معضلات، تحریم جا زده می شــود. این در حالی اســت که تحریم تنها منحصر در دوره روحانی 
نیســت و پیش از روی کار آمدن دولت روحانی هم وجود داشــت اما در همان شرایط به گواه آمارهای رسمی، 
اقتصاد کشــور، وضعیت بهتری داشته است. مصاحبه شونده در شرایطی علت کسری بودجه را تحریم می داند 
که دولت طی سال های اخیر می توانست بخش مسکن و به تبع آن، 200 شاخه شغلی و صنعتی مرتبط با آن 
را فعــال کنــد، فرآیندهای مربوط به اخذ مالیات بر واحدهای مســکونی خالی را زودتر راه اندازی کند، با قطع 
امید از آمریکا و اروپا ظرفیت های داخلی را شکوفا و تولید را رونق دهد و نقدینگی 5 برابر شده را به بخش های 

مولد اقتصادی هدایت کند.
توان این دولت همین قدر است

روزنامه شرق در شماره دیروز خود مصاحبه ای را با معاون سابق وزیرصمت انجام داده است. وی در بخشی 
از این مصاحبه مدعی شده: »برجام اثرات خوب کوتاه مدتی در حوزه اقتصاد کشور و همچنین در حوزه صنعت 
داشت. در مدتی که برجام اجرا شد و اروپا رابطه اش را با ایران و بخش اقتصاد فعال کرد، مزایای خوبی بردیم. از 
مزایای برجام یکی اینکه توانستیم طرح های نیمه تمام را که منتظر ماشین آلات بودند، تکمیل کنیم. ماشین آلات 
سرمایه ای باکیفیت در واحدهای صنعتی به  کار گرفته و به ایران وارد شد که پیش از این توافق آنها را به کشور 

نمی دادند. جابه جایی ارز بهبود یافت و قیمت تمام شده پول، کاهش جدی یافت.«
باید گفت که یا این مقام پیشین وزارت صمت درست می گوید یا مقامات دولتی در همین دوره تدبیر و امید 
که گفتند »دستاورد ما از برجام نزدیک به صفر بوده است« یا اینکه »دستاورد ایران از برجام تقریبا هیچ بوده 
است« کسانی که اینها را گفته اند عبارتند از ولی اله سیف، رئیس پیشین بانک مرکزی؛ صالحی رئیس سازمان 

انرژی اتمی؛ عراقچی عضو تیم مذاکره کننده و...

مهلت یک هفته ای قالیباف به كمیسیون ها
برای تعیین اولویت های كشور

یک عضو هیئت رئیسه مجلس می گوید: در جلسه دیروز کمیسیون های 
تخصصی مجلس با اعضای هیئت رئیسه مقرر شد، روسای کمیسیون های 
تخصصی تا هفته آینده اولویت های کاری شان را به رئیس مجلس ارائه کنند.

احمد امیرآبادی در حاشیه نشست مشترک کمیسیون های تخصصی مجلس 
با اعضای هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی، گفت: »جلسه مشترک روسای 
کمیســیون های تخصصی مجلس و اعضای هیئت رئیســه برای هماهنگی امور و 
برنامه ریزی روز های دوشنبه هر هفته از ساعت ۶ تا 8 به صورت مداوم انجام می شود.«

وی ادامه داد: »امروز تحلیلی از وضعیت جامعه توسط یکی از کارشناسان راهبردی 
کشور ارائه و مشکلات مردم به صورت منظم با آمار مشخص داده شد.«

عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: »در جمع بندی این جلسه هم 
رئیس مجلس تأکید کرد که کمیســیون های تخصصی مجلس تا هفته آینده باید 
اولویت کاری خودشان را به هیئت رئیسه بدهند و بر اساس آن اولویت ها دولت بتواند 
برای حل مسائل و مشکلات مردم از جمله بحث ارز، مسکن و بازار خودرو و همچنین 

حمایت از تولید گام بردارد.«
امیرآبادی فراهانی، اظهار داشت: »مقرر شد در این هفته روسای کمیسیون ها 
اولویت ها را بررسی کرده و در جلسه بعدی نشست مشترک کمیسیون ها و هیئت رئیسه 
آن ارائه کند و نهایتاً بتوانیم به صورت عملیاتی این اولویت ها را در ســطح نظارت و 

قانون گذاری انجام دهیم.«

نیکزاد: قرارداد چین را 
۲۰ دقیقه ای تصویب نمی كنیم

نایب رئیس مجلس با تاکید بر اینکه در برجام نه سیب و گلابی دیدیم و نه 
باز شدن سوئیفت بانکی گفت: قرارداد چین را ۲۰ دقیقه ای تصویب نمی کنیم

علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با فارس با بیان اینکه 
مقام معظم رهبری تأکید ویژه ای بر قانون نظارت بر رفتار نمایندگان مجلس دارند، 
گفت: عکس انداختن با یک خانم میهمان خارجی وهن مجلس بود یا اتفاقاتی که 
در مجلس رخ داد مانند رد صلاحیت های گسترده به واسطه پرونده های اقتصادی 

موجب وهن مجلس شد
وی افزود: در مجموع دولت و مجلس در انتخابات اخیر از نظر مردم و با توجه 

به آرای داده شده نمره قبولی نگرفتند.
نایب رئیس مجلس اظهار داشت: مقام معظم رهبری فرمودند که مجلس اگر بخواهد 
در راس امور باشد نمایندگان باید سه ویژگی کارشناس، فعال و پاک دست داشته باشند.

نیکزاد در پاسخ به سؤالی درباره روابط مجلس یازدهم و دولت روحانی بیان کرد: 
مجلس و هیئت رئیسه می خواهد دست به دست دولت بدهد؛ البته نه دولت فعلی 
که خسته است و نه دولتی که نمی خواهد کار کند و نه دولتی که وقتی از وزرایش 
می پرسیم چرا بازار را           تنظیم نمی کنید، پاسخ دهد من یکی از 1۴ عضو ستاد تنظیم 
بازار هستم! نماینده اردبیل در مجلس گفت: مشکل مسکن را می توانیم با مکانیزم 
مالیات بر خانه های خالی، مالیات بر معاملات مکرر، مالیات بر زمین بایر، مالیات بر 

عایدات و جلوگیری از تشکیل تعاونی های غیر واجد شرایط حل کنیم.
وی با  اشــاره به قرارداد ایران و چین گفت: آمریکا حتماً از این قرارداد عصبانی 
خواهد شــد که جمهوری اســلامی بتواند با چین در زمینه های مختلف همکاری 
داشته باشد و بتوانیم نفت خود را           بفروشد و کارهای زیربنایی و تکنولوژی و صنعتی، 
کارهای گردشــگری و فناوری خودرو انجام دهیم. نیکزاد گفت: در موضوع قرارداد 
چین هم به مردم اطمینان می دهم که طبق اصل 77 قانون اساسی حتماً باید این 
موافقت نامه، قرارداد یا برنامه به مجلس آمده و در آنجا بحث و بررســی شود ضمن 
اینکه این مجلس هم این گونه نیست که ظرف مدت 20 دقیقه آن را           تصویب کند 

و چنین چیزی اصلًا امکان ندارد.
نایب رئیس مجلس در پاسخ به سؤالی در مورد روابط دولت و مجلس اظهار داشت: 
در مجلس برخی گروه ها به دنبال سؤال و استیضاح از رئیس جمهور بودند اما ما به 

عنوان هیئت رئیسه به دنبال این قضیه نیستیم اما صبر هم حدی دارد.

۴ نامزد ریاست دیوان محاسبات 
مشخص شدند

عضو کمیته دیوان محاسبات، امور مالی و اموال مجلس شورای اسلامی 
از مشخص شدن گزینه های ریاست دیوان محاسبات خبر داد.

به گزارش خانه ملت، سیدمحمدرضا میرتاج الدینی از انتخاب گزینه های نهایی 
ریاست دیوان محاسبات خبر داد و گفت: در نشست امروز این کمیته مهرداد بذرپاش، 
عادل آذر، ضرغام صادقی و لطف الله فروزنده به عنوان نامزدهای ریاست تعیین و به 

کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس معرفی خواهند شد.
عادل آذر، غلامحسین آزاد، مهرداد بذرپاش، علی بابایی، موسی الرضا ثروتی، هادی 
رادمان، بابک درویش، امین حسین رحیمی، اصغر عربیان، اسداله عباسی، لطف الله 
فروزنده، حسن کامران دستجردی، حسن ونایی، غفور پاک نهاد، هادی محتشمی نیا، 
هادی قوامی، محمد حســینی، داود توحیدی، محمد عباسی، محمد حسین زاده، 
سیدقاسم جاسمی، محمود شکری، امیدوار رضایی، علی احمدی و ضرغام صادقی 

نامزدهای ریاست دیوان محاسبات بودند.

محسن رضایی از ناجی زنان و كودكان
 در حادثه كلینیک سینا قدردانی كرد

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در دیدار با عنایت آزغ، جوان نجات دهنده 
۱۱ زن و یک کودک در آتش سوزی کلینیک سینا از وی و پدرش تقدیر کرد.

محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در دیدار با عنایت آزغ، از ایثار 
و شجاعت این جوان در نجات 11 زن و یک کودک در حادثه آتش سوزی کلینیک سینا 

قدردانی و یک جلد کلام الله مجید به وی اهدا کرد.
به گزارش مهر، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با تجلیل از این جوان به غیرت 
مردان ایل بهمئی اشاره کرد و گفت: سپاسگزار شما هستیم که کاری انسانی و انقلابی انجام 
دادی. داستان غیرت تو نشان دهنده وجود انسان دوستی در سرشت و گوهره پاک توست.
وی با شنیدن روایت این جوان از شامگاه حادثه کلینیک سینا، ابراز داشت: ما از شما 
تشکر می کنیم که جان خود را کف دست گرفتی و چندین طبقه را در آتش و انفجار بالا 

رفتی و هموطنانت را رها نکردی.
در این دیدار عنایت آزغ با شرح حادثه اظهار داشت: در کنار خیابان مشغول دستفروشی 
بودم که متوجه آتش و دود شدم. وسایلم را رها کردم و به سوی ساختمان در حال حریق 
دویدم. آتش به سقف های کاذب رسیده بود و کپسول های اکسیژن را احاطه کرده بود. 
ورودی جلوی ساختمان به خاطر حجم آتش و انفجار کپسول ها مسدود بود. از محلی که 
قبلًا بلد بودم وارد شدم و چند زن که یکی باردار بود و یک کودک و یک مرد بیهوش را 
در طبقه چهارم آنجا دیدم. ابتدا سعی کردم با دست خالی شیشه ها را بشکنم که مجروح 
شــدم. به وسیله یک آهن، شیشه ها را شکستم و دود خارج شد. از پنجره ها بالا رفتم و 
خودم را به آنها رساندم. توانستم چند نفر را به پشت بام برسانم و از آنجا به ساختمان مجاور 
منتقل کردم و خیلی متاسف شدم که دو نفر را نتوانستم نجات بدهم. دوست داشتم از 

جان خودم بگذرم تا همه را نجات بدهم.
وی خطاب به محســن رضایی گفت: من یک عمر دوست داشتم شما را از نزدیک 
ببینم. از وقتی که خبر این دیدار را به من دادند، ثانیه شماری می کردم تا خدمت برسم. 

برای من شما و سردار سلیمانی، الگو بودید. شجاعت را از شما قهرمانان یاد گرفتیم.
رضایی در این دیدار همچنین با پدر عنایت آزغ به گفت وگو نشست و ضمن جویا 
شدن احوال مردم ایل بهمئی بیان داشت: الحمدلله بهمئی ها، نام نیکی از خود در همراهی 
با انقلاب اسلامی، نظام و امام و رهبری به جای گذاشته اند. تربیت این شیرمرد را به شما 

تبریک می گوییم و از شما می خواهم که سلام من را به مردم آن منطقه برسانید.

تشییع پیکر شهید مدافع سلامت در تبریز
تبریز- خبرنگار کیهان:

پیکر شهید دکتر »مهران عبداللهی نامی« متخصص بیماری های عفونی 
تبریز که بر اثر ابتلا به کرونا به شهادت رسید، صبح دیروز از مقابل دانشکده 

پزشکی این شهر تشییع شد.
وی دومین پزشــک آذربایجان شرقی پس از شــهید دکتر »عباس هاشمی«، 
متخصص بیهوشی و مراقبت های ویژه و رئیس بیمارستان شهید مدنی آذرشهر است 

که بر اثر کرونا به شهادت رسید.
شهید عبداللهی نامی از چند روز پیش به دلیل وخامت حال در بخش آی.سی.

یو بیمارستان امام رضا)ع( تبریز، بستری بود. وی از اطبای فعال در مبارزه با کرونا و 
خدمت به بیماران کرونایی بود.

درمکتب امام

لزوم استقلال اقتصادی
اگــر یک مملکتی در اقتصاد، خصوصاً این رشــته اقتصاد که نان 
مردم هست در این احتیاج به خارج پیدا بکند، و یک احتیاج مبرمی  که 
نتواند خودش اداره کند خودش را، و باید دیگران او را اداره کنند، این 
وابستگی اقتصادی، آن هم در این رشته، موجب این می شود که ملت 

ایران، مملکت ایران، تسلیم بشود به دیگران.
صحیفه امام؛ ج۱۱؛ ص۴۱۳ | قم؛ ۴ دی ۱۳۵۸

چهارصدمین شماره کیهان فرهنگی به همراه 
گفت وگو های اختصاصی در باره اولویت های مجلس 
یازدهم و نیز مطلب متنوع فرهنگی و سیاسی چاپ 

و در اختیار علاقه مندان قرار گرفت.
»اســلام اجتماع محور و اجتماع اسلام محور؛ 
سد راه دشمنان« عنوان طلیعه این شماره کیهان 
فرهنگی اســت که در بخشــی از آن گفته است: 
شگفت آور این اســت که اکنون کسانی که خود 
مشــکل آفرین بوده اند مطالبه گر شــده اند! چهل 
ســال، این جریــان غیر انقلابیِ پشــت کرده به 
شعارهای انقلاب و آرمان های امام)ره(، به نوبت در 
گوشه گوشه دستگاه های این نظام با فرصت طلبی 
و نفــاق، لمیــده و بلعیده اند و اکنون پرسشــگر 
خرابی هایی هستند که خود موجد آن شدند. چه 
زیبــا امام حاضر امت در بیانیه گام دوم فرمود اگر 
بی توجهی به شعارهای انقلاب نبود و اگر غفلت از 
جریان انقلابی نبود این مشکلات وجود  نمی داشت. 
رهبر انقلاب چون طبیبی حاذق با ریشه یابی جریان 
مشکلات و آسیب شناســی، به خوبی از رسوایی 
کســانی پرده برمی دارد که موجب این مشکلات 
بودند و اکنون قیافه پرسشگر به خود گرفته اند و 
اتهام زنی و شــبهه پراکنی را به دستور یا همسو با 
سازمان جاسوسی آمریکا پیشه کرد ه اند. مردم ما 
به خوبی دیده اند که هرجا از شعارهای انقلاب دور 
شدیم، از اسلام و مردم فاصله گرفتیم و به توسعه 
عادلانه و عدالت محور پشت کردیم زعفرانیه صفتان 
رشد کردند و غیزانیه برای ما ساختند. پیوند امام و 
امت، رشد و تعالی و پیشرفت و عدالت را برای ملت 
فراهم ساخته است و بر عکس، دوری از شعارها و 
فاصله گیری با مطالبات رهبری و مردم انقلاب را با 

مشکلات مواجه کرده است.
دکتر اصلانی در بخش دیگر تاکید کرده است: 
امام رحمهًْ الله علیه زمانی در برابر شایعات منافقین 
و معاندین خانگی و خارجی در مورد رحلت ایشان 
فرمودند که دعا کنید خدا بمیرد، چون ملت خدا را 
دارد و تا گفتمان الهی در ایران اسلامی زنده است، 
تا ایدئولوژی اسلامی در ایران زنده است، ارزش های 
فرهنگــی و اجتماعی اســلام زنده اند و طراوت و 
شادابی این نظام تضمین شده است. بی جهت نبود 
که یکی از مهره های سیا در رادیو فردا صریحاً اعلام  
کرد جدی ترین مانع و مخاطره انگیز ترین مشکل در 
برابر فتنه ســبز اسلام گرایی و اعتقادات توده های 

مردم اســت. »ریشه های 
فرهنگی- اجتماعی که به 
تأسیس و تداوم جمهوری 
اسلامی منجر شدند هنوز 
در جامعــه ایران زنده اند. 
این اعتــراف صریح یک 
مهره ســیا در رادیو فردا 
)متعلــق بــه ســازمان 
از  جاسوســی آمریــکا( 
نفس افتادگی دشــمن را 
در قبــال انقلاب نشــان 
می دهد. تا به لطف خدا، 
اجتماع محور و  اســلام 
اجتماع اسلام محور هست، 

مشکل اینان به هیچ وجه قابل حل نیست و عرض 
خود  می برند و زحمت ما  می دارند.

»تقویت جنبه نظارتی مجلس گام نخســت 
انتظارات مردم« عنوان گفت وگوی کیهان فرهنگی 
با دکتر سید مسعود خاتمی است در بخشی از آن 
آمده: به نظر می رسد، بعضی مواقع نمایندگانی که 
وارد مجلس می شــوند دنبال کارهای تنش زا که 
ممکن است برایشان مشکل درست کند نمی گردند. 
در حالی که مطمئناً برخورد با مفاسد برای افرادی 
که وارد این قضیه می شوند عواقبی دارد چون آن 
افراد یا کانون ها هم بیکار نمی نشــینند که شما 
بررســی کنید و بعداً بخواهید مچشان را بگیرید، 
بنابراین ترکیب مجلس باید ترکیبي باشد که در 

خود این جرئت و جسارت را ببیند.
»بــه جای کنترل مــردم از خود، خانواده و 
هم مســلکان خود مراقبت کنید!« عنوان بعدی 
گفت وگو با دکتر مظفــر نامدار اختصاص یافته 
که در بخشی از آن گفته است: مهم ترین وظیفه 
نمایندگان در صیانت از اســلام و حقوق و آرای 
مردم پای بندی به محتوای ســوگندی اســت 
کــه طبق اصل ۶7 قانون اساســی در آغاز دوره 
نمایندگی یاد  می کنند. باید پاسدار حریم اسلام، 
دستاوردهای انقلاب اسلامی و مبانی جمهوری 
اسلامی باشــند و نمایندگی را امانت ملت نزد 
خود بدانند نه منبعی برای کسب قدرت، ثروت، 

تسویه حساب با مخالفان 
و رقبای حزبی و جریانی، 
و فراهم کردن زمینه های 
بهره وری برای خانواده و 
دوستان و هم مسلکان و 

هم کاسه ها.
در  »ریل گــذاری 
مسیر شــفافیت« عنوان 
یکی دیگر از مصاحبه این 
شــماره کیهان فرهنگی 
بــا دکتــر ســید جلیل 
میرمحمدی است که در 
بخشی از آن گفته است: 
نظارت را به طور واقعي- و 
نه شعاري- باید داشته باشیم، و همه دستگاه ها در 
مبارزه با فساد و راهکارهایي که مي تواند سبب فرار 
و سوءاســتفاده در مسائل اقتصادي شود، به موقع 
عمل کنند. شــفافیت در خیلي از موارد  مي تواند 

کمک کننده باشد.
»حذف قوانین دســت و پا گیر« عنوان یکی 
دیگر از گفت وگو با محمدرضا نائینی است که در 
بخشی از آن گفته: کار حقوقی نیازمند حقوقدان 
است. کسی که قلبش درد می گیرد پیش متخصص 
قلــب می رود، اما تا بحث حقــوق و تنقیح پیش 
می آید هرفرد غیر کارشناس و بی تخصص دخالت 
می کند. بین وضع قانون و تنقیح و تدوین قوانین 
و نظارت، توازني وجود ندارد اگر قرار است ورودي 
درست شود باید در ابتکار قانون گذاري کارشناسي 

صحیحي صورت بگیرد.
دکتر نوراله قیصری با  اشــاره با اولویت های 
مجلس یازدهم گفته است: مجلس جدید، فرصت 
خلق فرصت از شــرایط موجود را از دست ندهد. 
پرهیز از روزمرگي و جلسات پرهزینه و بي نتیجه و 
بي حاصل هفتگي و حاشیه سازي هاي سیاسي که 
از آفات و آسیب هاي مجالس گذشته بوده و کارایي 
و شأن مجلس را در نظام سیاسي و افکار عمومي 

تنزل داده، امري ضروري است.
دکتر قیصــری در ادامه با اشــاره به موضوع 
»جهش تولید« تأکید کرده اســت: لازمه جهش 

تولید، قبل از هر چیز عزم و اراده در ســطح ملي 
یعني مجلس، دولت و نهادهاي سیاست گذار است. 
این عزم و اراده وجود ندارد. مجلس در ایجاد این 

روحیه و عزم مي تواند نقش ایفا کند.
»دوران نگاه به خارج برای حل مشکلات کشور 
تمام شــده است« موضوع مصاحبه بعدی با دکتر 
سید محمدکاظم رجایی رامشه است که در بخشی 
از آن چنین گفته: ما باید سد ذوالقرنین بسازیم و 
چاره ای جز این نداریم. رهبری شروع کرده اند که 
این سد را بزنند و پیشنهاد جهش تولید را داده اند. 
ما باید میان یأجوج و مأجوج که مفســد هستند، 
ایــن آمریکا و اروپا که مرتب دارند از این راه ما را  
می گزند و کشورمان سدی بزنیم و قوی بشویم و 
راه قوی شدن در اقتصاد تنها جهش تولید است. 
جهش تولید فلسفه اش قوی شدن در اقتصاد و تیر 

خلاص به استکبار در حوزه اقتصاد است.
دکتر مهرداد ویس کرمــی نیز در این باره به 
موضوع نظارت اشــاره کرده و گفته است: در نظام 
اسلامي کارگزار بدون مسئولیت و نظارت معنا ندارد 
و همه کارگزاران باید تحت نظارت باشند تا از بروز 
مشــکلات و مفاسد جلوگیري شود. اگر قوه بدون 
نظارتي شکل گیرد ممکن است از درون آن افرادي 
سودجو و مسئله دار و احیاناً فاسد بیرون بیایند. ما 
به علت فقدان نظارت جدي در قسمت هاي مختلف 

کشور مشکلاتي داشتیم که به این جا رسیدیم.
همچنیــن در ایــن شــماره می خوانیم: 
»تحول خواهی و تحول انگیزی از برجسته ترین 
خصوصیات حضرت امام)ره(«، بیانات حضرت 
امام خامنه ای به مناسبت سی ویکمین سالگرد 
رحلت امام خمینی)ره(، »قلب بیمار و راه کارهای 
درمان آن گفتاری از آیت الله مصباح یزدی، امام 
خمینی)ره(، »احیاگر اندیشه حکومت اسلامی« 
گفت وگو بــا حضرت آیت الله مصبــاح یزدی، 
»امام)ره( کار را تمام کردند« گفت وگو با آیت الله 
محمدی ری شهری، »ورود به منطقه ممنوعه« 
گفت وگو با دکتر فیروز اصلانی، »ریل گذاری در 
مســیر شفافیت« گفت وگو با دکتر سید جلیل 
میرمحمدی، »مجلس باید نظارت بنیاد باشد« 
به قلم دکتر سید محمدمهدی غمامی، »مجلس 
یازدهم بایدها و نباید ها« نوشته دکتر سیف الله 
رهبری، »بشر هیچ گره ناگشودنی ندارد« ترجمه 

دکتر سردار اصلانی و...

انتشار شماره جدید كیهان فرهنگی

اعضای  با  نشست  در  جنتی  آیت الله 
هیئت رئیسه مجلس گفت: هیئت نظارت 
بر رفتار نماینــدگان کارایی و کارآمدی 
لازم را نداشــت و در مقطع گذشــته 
به بسیاری از ســوء رفتار ها و تخلفات 
نمایندگان به درســتی رسیدگی نکرد؛ 
همان طور که رهبر عزیز انقلاب فرمودند 
خوب بودن یک چیز، و خوب ماندن یک 
مسئول تا آخر، امری مهم تر است؛ از این  
رو امیدوارم نقــاط ضعف هیئت نظارت 
بر رفتــار نمایندگان، اصلاح و به هیئتی 

کارآمد تبدیل شود.
نشست هم اندیشــی اعضای هیئت رئیسه 
مجلس شــورای اســلامی با آیت الله جنتی و 
حقوقدانان شورای نگهبان در محل این شورا 

برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی شــورای 
نگهبان، آیت الله جنتی در این نشست با  اشاره 
بــه آیات متعدد قرآن کریــم مبنی بر ثبت و 
ضبط اعمال انســان، متذکر شــد: هر عمل و 
ســخنی که از انســان صادر می شود، همگی 
ثبت می شود و انسان باید دائماً مراقب اعمال 
و رفتار خود باشــد و قبل از آنکه به حسابش 

رسیدگی شود خود به حسابش برسد.
دائماً »خود مراقبتی« داشته باشید

وی خطاب به اعضای هیئت رئیسه مجلس 
خاطرنشــان کــرد: بعضی از شــما عزیزان و 
بســیاری از نمایندگان مجلــس فعلی برای 
نخستین دوره است که وکیل مردم شده اید؛ 
پس قدر خود و خدمتی که به مردم می کنید 
را بدانید و دائماً »خود مراقبتی« داشته باشید 
چراکه ۴ سال به ســرعت می گذرد و پس از 
پایــان دوره باید اعمالتان مورد رضایت خدا و 

مردم باشد.
روحیه جهادی و انقلابی را حفظ کنید 

دبیر شــورای نگهبان با بیــان اینکه هر 

نماینده و مســئولی باید از عاقبت گذشتگان 
خــود در آن مســئولیت درس بگیرد، افزود: 
همان طــور که رهبر معظم انقلاب از شــما و 
ســایر نمایندگان مجلس یازدهــم تعریف و 
حمایت کردند، باید تــا آخر دوره نمایندگی 
روحیه جهادی و انقلابی خود را حفظ کنید.

آیــت الله جنتی مقوله »نظارت مجلس بر 
مجلس« را امری بســیار مهم عنوان و تصریح 
کرد: هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان کارایی 
و کارآمدی لازم را نداشت و در مقطع گذشته 
به بسیاری از سوء رفتار ها و تخلفات نمایندگان 
به درستی رسیدگی نکرد؛ همان طور که رهبر 
عزیز انقلاب فرمودند خوب بودن یک چیز، و 
خوب ماندن یک مسئول تا آخر، امری مهم تر 
اســت؛ از این  رو امیدوارم نقاط ضعف هیئت 
نظارت بر رفتار نمایندگان، اصلاح و به هیئتی 

کارآمد تبدیل شود.
شــورای نگهبان آمادگــی دارد ظرفیت 

کارشناسی خود را در اختیار مجلس بگذارد
وی با  اشاره به سیاست های کلی انتخابات 
و نواقص قانون انتخابات فعلی، تصریح کرد: به 

دلیل  اشکال در قانون انتخابات، 1۶ هزار نفر 
در انتخابات اخیر ثبت نام کردند و هم شورای 
نگهبان به عنوان ناظــر و هم دولت به عنوان 
مجری را شــدیداً به ســختی انداختند؛ این 
مســئله بیانگر آن اســت که قانون ایراد دارد 
و باید اصلاح شــود؛ البته شورای نگهبان نیز 
آمادگی دارد که همه ظرفیت های کارشناسی 
خود را در این زمینه در اختیار مجلس بگذارد.

دبیر شورای نگهبان درباره وظیفه نظارتی 
شورای نگهبان هم سخن گفت و اظهار داشت: 
طبق قانون، شورای نگهبان تا پیش از بررسی 
اعتبارنامــه نماینــدگان و صلاحیــت آنها بر 
اساس مستندات مراجع قانونی مختلف عمل 
می کند و مانع از تصدی مناصب توسط افراد 
ثروت اندوز و ناسالم می شود؛ گرچه نظارت ما 
بر روی نمایندگان دائمی اســت اما شــورا به 
دلیل  اشکال قانونی نمی تواند در دوره ۴ ساله 
نمایندگی، فردی را که دچار انحراف و فســاد 
می شود، از ادامه کار منع کند که این نقیصه 

باید برطرف شود.
احمد امیرآبــادی فراهانی، نماینده مردم 

قم در مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با 
فارس درباره این نشست گفت: در این جلسه 
موضوع طرح ها و لوایح در دستور کار مجلس 
مورد بحث و بررســی قرار گرفت و بنا شد تا 
مجلس طرح ها و مصوبات را برای رفع مشکلات 
معیشتی مردم داشته باشد و نیز اصلاح قانون 
 انتخابــات را نیــز در دســتور کار خود قرار 

دهد.
وی افزود: در این جلســه بر این موضوع 
تاکید شــد تا ســازوکاری اندیشــیده شود 
کــه طرح های مجلس کمتــر در رفت و آمد 
بین شــورای نگهبان و مجلس باشــد و زمان 
کمتری برای تائیــد مصوبات مجلس در این 

باره صرف شود.
عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشت: بر این اساس مقرر شد تا مشاوران 
پژوهشکده شورای نگهبان در مجلس مستقر 
شوند و مکانی برای استقرار آنها در اختیارشان 
قرار گیرد تا نمایندگان قبل از تدوین طرح ها از 
نظرات این مشاوران مبنی بر اینکه آیا این طرح 
مغایر با قانون و شــرع است یا خیر، بهره مند 
شــوند تا از این طریق طرح های مجلس پس 
از تصویب برای تأیید از سوی شورای نگهبان 
کمتر در رفت و آمد بین مجلس و شورا باشد.

امیرآبادی خاطرنشــان کــرد: همچنین 
بنا شــد تا جلســات مشــترک بین اعضای 
هیئت رئیسه مجلس و اعضای شورای نگهبان 
به صورت مستمر ادامه داشته باشد که نشست 
مشترک بعدی در مجلس برگزار خواهد شد، 
در مورد زمان برگزاری این نشست هفته آینده 

تصمیم گیری می شود.
وی گفت: شــاهد ارتباط و تعامل خوبی 
بین مجلس و شــورای نگهبان هســتیم که 
ان شــاءالله ثمره آن برای مردم و به نفع مردم 
 باشد و مردم از این تعامل خود نتایج مثبتی را 

ببینند.

آیت الله جنتی در نشست هم اندیشی با اعضای هیأت رئیسه مجلس:

هیأت نظارت بر رفتار نمایندگان اصلاح و كارآمد شود

پایگاه خبری فوربس توافق چین و ایران 
را یک ضربه محکم به جایگاه آمریکا در غرب 
آســیا و یک عقب گرد دیگر از سطح نظام 

جهانی خواند.
پایگاه خبری فوربس در گزارشــی با  اشاره به 
توافق 25 ســاله ایران و چین نوشت: تهران و پکن 
اخیرا از طرح خود برای امضای یک قرارداد 25 ساله 
برای توسعه روابط سیاسی و اقتصادی خبر داده اند. 
درحالیکه جزئیات این توافق هنوز فاش نشده است 
اما واضح است که این یک گام بلند ایران به سمت 

شرق است. 
این گزارش افزود: چنین توافقی بیش از پیش 
موقعیــت ایالات متحده آمریکا را در غرب آســیا 
تضعیف خواهد کرد. توافق ایران و چین، یک ضربه 
محکم به جایگاه آمریکا در غرب آسیا و یک عقب گرد 

دیگر از سطح نظام جهانی است.
پایگاه خبری فوربس در ادامه نوشت: برای اولین 
بار از زمان جنگ جهانی دوم، نقش رهبری آمریکا 
در ســطح جهانی در حال کوچکتر شدن است. و 
چندین روند طی سال های اخیر در سطح بین المللی 
به گونه ای تغییر کرده است که به ضرر آمریکا و به 

سود چین بوده است.
این پایگاه خبری در ادامه گزارش خود نوشت: 
توافق 25 ســاله چین با ایران باعث تقویت جایگاه 
این کشور در غرب آسیا خواهد شد. شرکتهای چینی 
بزرگ ترین سرمایه گذاران در قاره آفریقا هستند و 
بیــش از 1۴0 میلیارد دلار نیز در آمریکای لاتین 
سرمایه گذاری کرده اند. چین همچنین در کل آسیا 
و اروپا سرمایه گذاری کرده است و به دنبال احیای 
جاده ابریشم با نام جدید »یک کمربند یک جاده« 
است. این کشور همچنین در زمینه زیرساختهای 
مهم مثل برق، جاده ها، پل ها، منابع طبیعی و بنادر 

سرمایه گذاری های هنگفتی کرده است.
این گزارش تاکید کرد که به نظر می رسد آمریکا 
به حاشیه رانده شده و به این دلیل از منافع اقتصادی 

نیز بی بهره خواهد ماند. 
فوربس در پایان به فاصله انداختن کشورها با 
آمریکا به دلیل شیوع گسترده ویروس کرونا در این 

کشور پرداخت و نوشت: ویروس کرونا نیز به شدت 
در آمریکا تاثیر منفی داشــته است.  آمریکا مانند 
بسیاری از کشــورها محدودیت هایی در سفرهای 
بین المللی وضع کرده است. این امر باعث مشکلات 
شــرکتهای آمریکایی در تامیــن کالا و مواد اولیه 
از فرامرزها شــده و همچنین مشکلاتی در زمینه 
پیدا کردن مشتری برای کالاهای آمریکایی پدید 
آورده است. اما برخلاف ســایر کشورها، آمریکا با 
سازمان های چندجانبه جهانی برای مقابله با ویروس 
کرونا همکاری نمی کند. در عوض از سازمان جهانی 
بهداشت کناره گیری کرده و در نشست بین المللی 
درباره واکســن کرونا نیز شرکت نکرد. کشورهای 
اروپایی قصد دارند برای جبران ضررهای ناشــی از 
ویــروس کرونا یک تریلیون یورو کمک مالی برای 
اقتصاد در نظر بگیرند و کشــوری مثل چین نیز تا 
کنون 2 میلیارد دلار به کشورهای دیگر برای مبارزه 

با ویروس کرونا کمک کرده است.
 تغییر قواعد بازی

روزنامه لبنانی الاخبار در گزارشی با تیتر»تل آویو 
رصد می کند: همکاری ایران و چین قواعد بازی را 
تغییر می دهد« نوشــت: صهیونیست ها و محافل 
رســمی در رژیم صهیونیســتی تاکنون در قبال 

توافقنامه همکاری ایران و چین سکوت کرده اند.
در ادامه این گزارش نوشته شده است: بی شک 
این توافقنامه یک نقطه عطف در نبرد منطقه ای و 
بین المللی و مشخصا در رویارویی با جنگ اقتصادی 
آمریکا علیه ایران به شــمار می رود چرا که ویژگی 
برجسته این توافقنامه آن است که 2 طرف آن جزو 
دشمنان سرسخت آمریکا به شمار می روند. چینی ها 
اســتراتژی خود را از طریق ساخت بنادر و اجرای 
پروژه های زیرساختی گســترده در سراسر جهان 
اجرا می کنند؛ استراتژی که آمریکا تلاش می کند 

آنرا خنثی کند.
به نوشــته این روزنامه، این توافقنامه از سوی 
دیگــر، به مثابه دور زدن محاصره اقتصادی آمریکا 
علیه ایران به شــمار می رود بــه طوریکه حرف و 
حدیث هایی درخصوص سرمایه گذاری ۴00 میلیارد 

دلار طی 25 سال مطرح شده است.

در ادامــه این گــزارش آمده اســت: روزنامه 
صهیونیستی اسرائیل الیوم نوشت که این توافقنامه 
باعث ایجاد یک واقعیت استراتژیک جدید می شود 
کــه در نهایت قواعد بــازی را در خاورمیانه تغییر 
می دهد. طی ســال های گذشــته، تل آویو تلاش 
گســترده ای برای تقویت روابــط اقتصادی خود با 
پکن کرده است. تحلیل گر امور نظامی در روزنامه 
هاآرتص نوشــت که این توافقنامه، به وضوح نشان 
دهنده حمایت چین از ایران برای کاهش فشارها از 
این کشور است. این مسئله یک چالش بزرگ برای 
دشــمن صهیونیستی ایجاد کرده چرا که ایران در 
بحبوحه فشار اقتصادی، هیچ امتیازی درخصوص 
برنامه هســته ای و موشــکی و حمایت از مسئله 
فلسطین و محور مقاومت نداده است پس اگر این 
کشور تقویت شــود که دیگر هیچ امکانی در این 

خصوص وجود نخواهد داشت.
کمک به ثبات بین المللی ایران و چین

»مجمع بین المللی اساتید مسلمان دانشگاه ها« 
دیروز )دوشنبه( نشســتی با حضور کارشناسان و 
دیپلمات های ســابق کشــورمان و چین با عنوان 
»برنامه 25 ساله همکاری تهران- پکن و چشم انداز 
مناسبات ایران و چین در دو دهه آینده« برگزار کرد.

ســیدمحمد حسین ملائک سفیر اسبق ایران 
در چین در این نشســت گفت: نزدیک شدن این 
دو کشور اثرات با اهمیتی در منطقه و جهان دارد 
و لاجرم مخالفانی دارد و پمپئو نیز می تواند یکی از 
این مخالفان باشد که این قرارداد را ترکمنچای بنامد. 

ملائک افزود: نکته ای که در سند منتشر شده در 
رسانه ها وجود دارد این است که چین قبول کرده تا 
طرف ثابت برای وارد کردن نفت ایران در 25 سال 
آینده باشد. در حالی که باید بدانیم چین بر اساس 
یک برنامه ریزی بلندمدت و دقیق  وارد کننده نفت 
ایــران خواهد بود چه ما وارد این تفاهم نامه با آنها 
بشویم یا چه نشویم چین در سبد انرژی خود نفت 

ایران را جای داده است. 
سفیر اسبق ایران در چین خاطرنشان کرد:  اگر 
از زاویه نظام بین الملل نگاه کنیم  چین نیاز جدی 
سیاســی و ژئوپلیتیک به ایــران دارد که در کنار 

پاکستان بتواند هم پیمانان منطقه ای داشته باشد. 
بنابراین اگر به این نکته اشــاره شود این تفاهم نامه 
در شــرایط متوازن تری برای ایــران قرار می گیرد 
و این طور نیســت که مــا از روی انفعال وارد این 

قرارداد شویم. 
وی خاطرنشان کرد: این تفاهم نامه صرف نظر 
از ماهیت سیاســی ایران و چین به ثبات سیاسی 

بین المللی برای هر دو کشور کمک می کند.
هوا لمینگ، سفیر سابق چین در ایران نیز در 
این نشســت گفت: در 201۶ رئیس جمهور چین 
بعد از 13 سال به ایران سفر کرده بود. هر دو کشور 
موافقــت کردند که یک روابط اســتراتژیک ایجاد 
 شود. آمریکا فشارهای زیادی به چین و ایران آورده 

است. 
هفته گذشته در نیویورک تایمز و وال استریت 
خبری منتشر شد که تفاهمنامه 25 ساله بین ایران 
و چین منتشر شد و نیویورک تایمز حتی متن کامل 
آن را منتشر کرد. آنها می خواهند به افکار عمومی 
آمریکا بگویند دو کشور ایران و چین به عنوان دشمن 

آمریکا می خواهند به یکدیگر نزدیک شوند.
لمینگ افزود: آمریکا برای 20 سال سعی داشت 
جلوی رشد مناسبات ایران و چین را بگیرد و اکنون 
سوژه داغی برای ایجاد یک سوتفاهم پیدا کرده است. 
اما به نظرم نباید این ســوژه در اختیار کشورهای 

دشمن ایران و چین قرار بگیرد.
ایران قرار نیست 

»دولت متکی« به چین باشد
شورای آتلانتیک در گزارشی نوشت: جمهوری 
اســلامی ایران در فرایند نهایی کردن قراردادی با 
چین قرار دارد که طبق آن برنامه فروش نفت خام 
به دومین اقتصاد بزرگ جهان طی 25 سال آینده 

استمرار می یابد. 
در ادامه گزارش آمده است: این ایده که ایران 
قرار است دولت متکی به چین باشد، اعتبار ندارد. 

شــورای آتلانتیک در ادامه نوشت: این سند 
همکاری به وضوح در تضاد با امیدهای مدام دولت 
ترامپ برای تخریب اقتصاد ایران از طریق کمپین 

فشار حداکثری است.

فوربس: توافق ایران و چین 
ضربه محکم به جایگاه آمریکا در نظام جهانی است

بقیه از صفحه 2
سفیر اسبق ایران در بغداد ادامه می دهد: از طرف دیگر آنچه امروز برای مردم عراق مشهود و مورد توجه است، آن است 
که آمریکا و متحدان منطقه ای اش مانند عربستان سعودی، آنچه در طول 17 سال گذشته ایفای نقش کردند درست مقابل 

منافع ملت عراق بوده است.
این کارشناس مسائل منطقه غرب آسیا با بیان اینکه مردم عراق درک کامل دارند و می دانند نظامی که در جهت حمایت 
از دستاوردهای مردم عراق ایستاد و کمک کرد، ایران بود، به خبرنگار کیهان می گوید: ایران در همه شرایط چه در دوره  اشغال 
آمریکایی ها و چه در دوره هجوم تکفیری ها که آن هم با حمایت آمریکا صورت گرفت، در کنار مردم عراق ایستاد. به این  ترتیب، 

این تلاش ها شاید به طور موقت آثاری داشته باشد اما نمی تواند مانع جدی در مسیر روابط دو کشور باشد.
کرونا و توانمندی های بهداشتی و پزشکی ایران

وی افزود: نکته دیگر آن که امروز با توجه به شرایط مختلف از مشکلات اقتصادی و شیوع کرونا گرفته تا مسائل امنیتی و 
تخریب زیرساخت های ناشی از دوره  اشغالگری و  تروریسم، عراق نیازمند همکاری های مختلف از جمله همکاری اقتصادی است.

کاظمی  قمی  تأکید کرد: به طور طبیعی نه آمریکای  اشغالگر و نه سعودی ها که کارنامه آنها در 17 سال گذشته مقابل مردم 
عراق است، هیچ کمکی به عراق نخواهند کرد و هر وعده ای هم بدهند در حد شعار خواهد بود.

وی با بیان اینکه سعودی ها ممکن است شعارهایی مانند همکاری در حوزه انرژی با عراق بدهند اما این موارد تنها در حد 
شعار خواهد بود و امکان عملی شدن نخواهد داشت افزود: همکاری رژیم سعودی با عراق با سیاست های راهبردی عربستان 

سعودی در تضاد است، چرا که سعودی ها عراق را باثبات و پیشرفته نمی خواهند. 
سفیر اسبق ایران در عراق با تأکید بر اینکه تنها جمهوری اسلامی ایران و جبهه مقاومت در کنار مردم عراق خواهند ایستاد 

ادامه داد: دولت عراق باید به مردم و نیروهای مقاومت مردمی حشد الشعبی تکیه کند.
وی با  اشاره به سفر امروز آقای الکاظمی  به ایران گفت: ایران به دنبال همکاری با دولت برآمده از رأی مردم عراق است و 
ما برای توفیق در حوزه همکاری های اقتصادی باید توجه کنیم که در ارتباط با کشورهایی مانند عراق باید ستاد فرماندهی 
اقتصادی تشکیل بدهیم که همکاری و هم افزایی های لازم را ایجاد کند. با این اقدام، بسیاری از مشکلات امروز و بسیاری از 

توافقات ما با دولت عراق که تاکنون عملیاتی نشده قابل حل خواهد شد.
کاظمی  قمی  با بیان اینکه خوشایند آمریکایی ها نیست که همکاری ایران و عراق را ببینند گفت: با توجه به مصوبه پارلمان 

عراق مبنی بر اخراج نیروهای آمریکایی از این کشور، باید ایستادگی کرد و دولت عراق هم باید در این زمینه مصمم باشد.
پیشبرد همکاری منطقه ای دو عضو محور مقاومت

بعدی دیگر بررسی همکاری های دو عضو محور مقاومت در مسئله مبارزه با  تروریسم است که یکی دیگر از اولویت های 
همکاری تهران- بغداد است و در سفر ظریف به بغداد و الکاظمی  به تهران بر آن تأکید مضاعف شده است. طی ماه های گذشته 
آمریکا، رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی برای بازگرداندن بی ثباتی و  تروریسم در عراق طرح شوم بازگرداندن داعش را 
طرح ریزی کرده بودند که با هوشمندی مقامات عراقی و نیروهای امنیتی به ویژه جهادگران حشدالشعبی این طرح شکست 

خورده و غوغای داعش در نطفه خفه شد.
تأثیرات وجود ثبات عراق بر ثبات منطقه، امنیت به هم متصل دو همســایه به ویژه در موضوع گروه های  تروریســتی و 
تجزیه طلب، نقش پل ارتباطی عراق برای اتصال تهران به دمشق و لبنان، و همچنین تأثیرات منفی حضور نظامیان خارجی 

بدون مجوز پارلمان بر ثبات عراق از جمله منافع امنیتی ایران در عراق است.
در همین راســتا با توجه به همکاری های گســترده دو طرف در موضع مبارزه با  تروریسم در سال های گذشته و اهمیت 
آن بــرای ملــت عراق، ظریف هم در کنفرانس مطبوعاتی با همتای عراقی خود تأکید کرد بود که روابط ایران و عراق با خون 
جوانان دو کشور در مقابله با گروه  تروریستی داعش پایدار شده است و این روابط هیچ گاه و به هیچ شکلی از بین نخواهد رفت. 

مصوبه کلیدی پارلمان عراق و اخراج نیروهای آمریکایی
حضور نیروهای آمریکایی در عراق یکی از دغدغه های اساسی ایران در ارتباط با همسایه غربی است. اگرچه روابط بغداد با 
کشورهای مختلف جزو سیاست های داخلی عراق به شمار می رود اما زمانی که این روابط می تواند ایران را به عنوان یک همسایه 

تحت تأثیر قرار داده و نگرانی های امنیتی برای کشورمان به وجود آورد، بغداد باید به این نگرانی توجه جدی داشته باشد.
از سوی دیگر، اخراج نیروهای نظامی آمریکایی از عراق نه تنها خواسته ایران بلکه خواسته ملت عراق نیز بوده که در مصوبه 

پارلمان این کشور تبلور یافت و خواسته ایران عملیاتی شدن این مصوبه از سوی دولت عراق است.
فراموش نکنیم که طرف آمریکایی با زیر پا گذاشتن تعهدات خود در توافقنامه امنیتی با عراق، به هر شکلی که خواسته در 

این کشور عمل کرده و در موارد متعددی نیروهای نظامی رسمی  عراق را مورد هدف قرار داده است.
پیگیری پرونده شهادت سردار سلیمانی در سطح بین المللی

شهادت سردار قاسم سلیمانی که به دعوت رسمی  نخست وزیر وقت به عراق سفر کرده بود، به همراه ابومهدی المهندس 
که فرمانده الحشدالشعبی محسوب می شد تنها یکی از اقدامات خودسرانه آمریکا در عراق است که این کشور را هرچه بیشتر 

وارد بی ثباتی و ناامنی کرده است.
از سوی دیگر در سفر ظریف به بغداد هم سه تن از افرادی که وزیر خارجه کشورمان با آنها دیدار داشت، شخصیت های 
قضایی عراق هستند )مصطفی الکاظمی  نخست وزیر، فالح فیاض رئیس حشد الشعبی و فائق زیدان رئیس شورای  عالی قضایی(. 
این نشــان می دهد یکی از موضوعات مهم مطرح شــده در دیدارهای دوجانبه پیگیری پرونده شهادت سردار سلیمانی و ورود 

جدی تر عراق به حوزه شکایت از این حماقت آمریکایی ها در نهادهای بین المللی است.
به هر  ترتیب نخســتین سفر خارجی نخســت وزیر جدید عراق به تهران می تواند ضمن بالا بردن سطح روابط اقتصادی 
تهران- بغداد، در بعُد منطقه ای ادامه روندی باشد که عادل عبدالمهدی در حال دنبال کردن آن بود که نتیجه منطقه ای آن، 
ایجاد ثبات بیشتر خواهد بود. رابطه و اتحاد ایران و عراق به حکم همسایگی و قرابت های فرهنگی، مذهبی، دینی و اقتصادی 

زیربنای آینده منطقه خواهد بود و هیچ نیرویی نمی تواند این ظرفیت ها و قرابت های دو ملت را نادیده بگیرد.

گزارش خبری تحلیلی کیهان

اتحاد ایران و عراق، زیربنای آینده منطقه


